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Otec pana Holíka si ke konci války pronajal 
řeznictví.  Nebylo jednoduché se ve válce uživit, 

obsluhovat partyzány a německé vojáky.  
Po válce se ale řeznictví stalo vyhlášené  

v dalekém okolí. 



Situaci změnil 25. ÚNOR 1948, 
kdy se moci chopili komunisté. 

To se hodně dotklo i otce 
pana Holíka, kterému  
v rámci tzv. zestátňování 
zrušili pronájem řeznictví 
a zabavili veškeré stroje.  





V cihelně pracoval šest let. 
Paradoxně na tuto dobu 
vzpomíná docela rád. Po šesti 
letech se mu naskytla možnost 
pracovat v jídelně a díky tomu 
se opět vrátil k řemeslu. 



Jiří Holík měl o dva roky staršího 
bratra Jaroslava, se kterým se 

společně vydali na hokejovou dráhu.  
O svém bratrovi říká, že to byl rozený 

vůdce a to nejen v dětství. 

Jako hokejisté 
byli známí pod 
přezdívkami 
„Malej“ 
 a „Starej“. 



Maminka se                  
o bratry hodně 
starala – hlavně 
hlídala, aby 
prospívali                       
ve škole.  
Tatínek  naopak            
s kluky často 
trénoval                          
a pevnou rukou 
je vedl k hokeji. 



rybníryry 

Možnost využít 
přírodní led 
znamenala brzy 
vstávat  
 a ještě před 
školou se postavit 
na brusle.“ 

Rybník Hastrman 



Jakou hokejovou výzbroj měli bratři v dětství? 

Chrániče se tehdy prodávali ze zvláštní 
plastové hmoty, která holeň před 
tvrdým pukem příliš neochránila. Proto 
bratrům  doma dělali chrániče                                
z duralového plechu. 

Šlajfky = brusle, které se kličkou přidělaly na kožené boty. 

Hokejové kalhoty jim šila maminka  
(včetně „ zadní vycpávky“ na 
ulehčení častých pádů). 

Hokejové dresy rodiče kupovali 
v blízké fabrice. 

Helmy se tenkrát tolik neřešily, 
bratři je nosili málo. 



„Co já si pamatuju, že táta si pouštěl Svobodnou 
Evropu, rozhlas, on byl rušenej, ale bylo to slyšet                      
a jako kluci jsme taky tam seděli, ale hlavně naše 

máma šla rychle zavírat okna, aby to nikdo neslyšel.“ 





Hokej, škola, hokej. Pokud nebyl v neděli zápas, 
pan Holík rád navštěvoval nedělní čaje, 

obdobu dnešních diskoték. 



„Hele, 
mladej! Já 
jsem tenkrát 
už hrál za 
Spartu, to byl 
tenkrát 
veleklub.                 
No, mně se 
moc 
nechtělo, ale 
táta se 
s námi prostě 
nemazlil.  
Nekecej,  tam 
musíš jít 
pomoct 
bráchovi. A 
tak jsem šel.“  





„Vím, že někdo si tam koupil ten tranzisťák. Ráno to pustil                            
a najednou jsme slyšeli, že je Československo okupovaný,                             
že jsou tady Rusáci. Tak my jsme z toho samozřejmě byli 

vyvalený.“  





„My se Rusů nebojíme, v hokeji je 
porazíme a srpen jim oplatíme!“ 

"Vy nám tanky,  
my vám branky," 



Mistrovství světa 1969 se mělo původně 
uskutečnit v Praze. Jenže kvůli okupaci se opět 
konalo ve Stockholmu. I kvůli tomu, ale i za to,   
co se tady dělo, byli českoslovenští hokejisté               
na Rusáky hodně nabroušení. 



„Dokonce to se dívali na hokej lidé, co se nikdy                    
v životě na hokej nedívali. Ale jenom protože se 

hrálo s Rusama, jestli je porazíme.“ 
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„V celém Československu zavládla obrovská euforie, která 
je srovnávána s pozdějším nadšením, když se vrátili 
hokejisté z Nagána. Tady to ale mělo i politický podtext. 
Porazili jsme ty, kteří nás okupovali!“ 
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1969 Hokejové úspěchy + svatba Jiřího  
s Marií Rosendorfovou. 

„S manželkou jsem se 
potkal, no, u zimáku 

tady. Se mi líbila, 
taková pěkná holka. 
Ale ona o nás nebyla 
moc dobrá pověst,                         
o Duklácích. Takže 

jak mi říkáme, dělala 
fóry: Né, s 

duklákama nic ne. 
Ale pak si holt dala 

říct.“ 



V roce 1970 se 
Jiřímu narodila 
dcera Simona a o 6 
let později i syn 
Jiří. 



„Já kluk z Brodu a ještě můj 
kamarád, Pepík Augusta, tak 
jsme vyfoceni, jak stojíme u 
cedule Broadway. Kluci z Brodu 
na Broadway.“ 

Pan Holík jako  hokejista procestoval 
téměř celý svět. Byl 11x v Americe. 
Cestoval již v době, kdy lidé nesměli ani  
na Balaton. 



V roce 1963 přestoupil do Dukly Jihlava.  
Od roku  1978 hrál za německý SB Rosenheim, o dva roky 

později přestoupil do Rakouska.  
Roku 1985 ukončil aktivní kariéru.  

Roku 1999 byl uveden do Síně slávy IIHF. 
 

•  
 

Hokejová 
kariéra 

V nejvyšší hokejové soutěži se Jiří Holík poprvé 
objevil v dresu HC Havlíčkův Brod v roce 1952. 



Konec aktivní kariéry! 
Co bude dál? 

Práci potřebuji, jinak 
budu příživník. 

Budu tedy učit nové 
mladé „Holíky.“ 

Co teď po 
hokeji? 



K rokro 
 

Listopad 1989 pan Holík prožíval společně se svoji 
dcerou a kamarádkou. Simona velice aktivně 

vnímala co se okolo ní děje a díky tomu byl do 
děje zapojen i pan Holík - vnímal význam těchto 
událostí a radoval se, že to opravdu  „konečně 

prdlo“, jak předpovídal právník Horníček.  
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Celou svoji sportovní kariéru prožil  Jiří společně se svým 
bratrem. V kabině, na trénincích, na zápasech, Holíci 

pořád spolu.  

Velice blízko k sobě měli v době, kdy Jaroslav onemocněl. 
Jiří ho často navštěvoval, byl jeho oporou. Bohužel tento 

osobní boj Jaroslav nedovedl do vítězného konce. 

 
 



Jiří Holík má za sebou už přes 70 let 
života a je 3-násobným mistrem 
světa. A také má za sebou 4 
olympiády. Za největší úspěch ale 
považuje to, že jeho rodina stále drží 
při sobě.  

„Životní krédo? Já jsem 
pohodář, na rozdíl od svýho 
bráchy, to byl rebel, ten se 
furt s někým hádal, třeba 
s tátou se hádal, když pak 
byli jako dospělí. A táta mu 
vždycky říkal: Hele, až ti 
bude šedesát a budeš mistr 
světa tak můžeš teprve 
něco kecat! Tak já jsem 
pohodář… Žít a nechat žít, 
bych tak řekl.“  



Tým 
 

Monika Krebsová – mluvené 
slovo 

 
Tina Pangrácová – písemnosti 

 
Kateřina Vaculová – písemnosti, 

foto 
 

Barbora Lišková – prezentace, 
střih videa 

 
Pavlína Smazalová – kompletní 

ilustrace 


